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توضیح: پل دیلن-انیس مدرس کالج بازرگانی، کالج دانشگاهی دوبلین 
و نویسنده کتاب »ضرورت های مطلق اتریوم« است که در این مطلب، به 
بحث هفته های قبل طرفداران اتریوم پرداخته. بحث هایی پیرامون آینده 
این رمزارز که با اظهار نظر خالق اتریوم، جنجالی و وایرال شد و حالا این 

استاد دانشگاه به تفسیر آن پرداخته است. 
جامعه اتریوم درباره قدرت و مسئولیت های بنیاد اتریوم بحث می کند که 
، نقش بانک  برخی فکر می کنند با پیشنهاد تغییراتی در فرمول صدور اتر

مرکزی را بازی خواهد کرد. 
چـــه زمانـــی بحث در مورد منحنـــی صدور جوایز ســـهام در اتریوم، واقعا 
بحث در مورد منحنی صدور جوایز ســـهام در اتریوم نیســـت؟ وقتی واقعا 
در مورد حاکمیت اتریوم و سیاســـت پولی این رمزارز صحبت می شـــود! 
این چیزی اســـت که این نویســـنده در موردش توضیح داده. آینده مالی 

اتریوم از دید مالکان آن. 
برای آنها که از بازار ارز دیجیتال شـــناختی ندارند، این فرصت مناســـبی 

است تا این رمزارز قدرتمند را معرفی کنیم. 
اتریـــوم پـــس از بیت  کوین به عنـــوان دومین رمزارز جهان ازنظـــر ارزش بازار 
شـــناخته می شـــود. ایـــن پـــروژه یکـــی از مهم تریـــن و جذاب تریـــن و البته 
کچین های جهان محســـوب می شـــود که به عنوان پایه  کاربردی ترین بلا

و اساس بسیار از پروژه های رمزارزی دیگری مورد استفاده قرار می گیرد. 
اگـــر از جنبـــه  معامـــلات و خرید ارز دیجیتال فاصلـــه بگیریم، ازنظر فنی 
 )Ethereum( یکـــی از جذاب تریـــن پروژه هـــا در دنیای رمزارزها، اتریـــوم
کچینی غیر متمرکز و متن  باز است که از قابلیت قرارداد  است. اتریوم بلا
ک چین است.  هوشمند پشتیبانی می کند. اتر )ETH( رمزارز بومی این بلا
کچین  پـــس از بیت کویـــن، اتر دومین رمزارز بـــزرگ از نظر ارزش بازار و بلا
کچین دنیا اســـت. برخلاف بیت کوین و ســـایر  اتریوم پراســـتفاده ترین بلا
رمزارزها که فقط به عنوان روشـــی برای مبادله و ذخیره   ارزش درنظر گرفته 
می شـــوند، اتریـــوم خود را شـــبکه ای محاســـباتی غیر متمرکـــز می نامد که 
کچین ساخته شده است. حالا برویم سراغ مطلب  براساس تکنولوژی بلا
این استاد دانشگاه که لایه های حاکمیتی اتریوم را باز می کند. اتریوم یک 
جامعه غیرمتمرکز یا تمرکزگریز است که اجازه می دهد تمام کاربران در آن 

شریک و اثربخش باشند. 

با انتشار یک محتوا در انجمن تحقیقات اتریوم، توسعه دهندگان و محققان 
پروتکل اتریوم بحث را در مورد بهترین راه حل برای آن آغاز کردند، با تغییر کلیدی 
که بر فرمول پاداش صدور جدید متمرکز اســـت که باعث می شـــود گذر از یک 

نقطه خاص جذاب نباشد. 
! به جز  واکنش در رسانه های  آنچه منتشر شد سرشار بود از چیزهای هیجان انگیز
اجتماعی که کمتر بر روی جزئیات فنی این پیشنهاد متمرکز شد و بیشتر به 

ایده تغییر سیاست پولی اتریوم چسبید! 
یک وقت فکر نکنید اتفاق ویژه ای رخ داده و محبوبیت اتریوم به خطر افتاده. 
مردم، به ویژه آنهایی که با بنیاد اتریوم مرتبط هستند، در سطح مناسبی در این 
بحث ها شرکت نکردند. آنچه در این مبحث ارائه شد نظرات  »اجماع تقریبی« 
از مجموعه گســـترده تری از ســـهامداران بود که طبیعتا همه از منظر حرفه ای و 

تخصصی، ماهیت اتریوم را به صورت کامل درک نمی کنند. 
منتقدان تمایل دارند اتریایی هایی)سفیران اتریوم( باشند که با خرده فرهنگ 
»پول فوق العاده ســـالم« مرتبط هســـتند که امیدوارند این رمزارز را به عنوان پول 
سالم ترویج کنند )به روشی مشابه که مردم بیت کوین را پول سالم می دانند(. 

برای آنها، تغییر منحنی انتشار یک خط قرمز است، زیرا یادآور سیاست های 
پولی بانک های مرکزی است که دائما در حال تغییر دادن هستند. 

این سهامداران گسترده تر چه کسانی هستند؟ در مطالعه من، اکوسیستم اتریوم 
شامل کاربران روزمره، اپراتورهای گره )یا کسانی که از سیستم خود به استخراج 
و گســـترش شـــبکه کمک می کنند(، اعتباردهنده ها/اســـتیکرها، رســـانه ها و 
( می شود.  پادکست های اتریوم و سازندگان داپ ها )یا نرم افزارهای غیرمتمرکز
حداقل در دو مقاله اخیر رسانه ای، از این ذی نفعان به عنوان جامعه یاد می شود 
و جامعه یا »این ایده را در آغوش گرفته است« یا مخالف این پیشنهاد است. 
البته توســـعه دهندگان اصلی بخشـــی از آن جامعه هستند اما واضح است که 
یادی بر پروتکل دارند. علاوه بر این، آنچه ما  آنها نسبت به سایر ذی نفعان تاثیر ز
واقعا در اینجا درمورد آن صحبت می کنیم، محققان مختلفی هستند که توسط 
بنیاد اتریوم حقوق می گیرند. بنیاد اتریوم یکی از معدود سازمان هایی است که 

به افراد پول می دهد تا روی تحقیقات پروتکل تمرکز کنند. 
اینجـــا تفاوت هـــای ظریفـــی را می بینیم که اهمیت دارند؛ به خصوص که ما در 
دوره ای از تئوری های توطئه واقعی در مورد بنیاد اتریوم زندگی می کنیم، به عنوان 

مثال؛ دنیای مضحک »دروازه اتریوم«! 
]تئوری اتریوم گیت در واقع ایده ای است که به اتریوم امکان می دهد به عنوان 
کچین ها و ارزهای دیجیتال مختلف را به هم متصل  یک دروازه عمل کند و بلا
کچین ها امـــکان می دهد تا با یکدیگـــر ارتباط برقرار و  کنـــد. ایـــن دروازه، بـــه بلا
، تئـــوری اتریوم گیت به عنوان  اطلاعـــات و دارایی هـــا را تبـــادل کنند. از این رو
کچین ها را بـــه یکدیگر متصل می کند و  یـــک پـــل نوآورانه عمـــل می کند که بلا
امـــکان تعامـــل بین آنها را فراهم می ســـازد. این ایده، محبوب ترین نظریه توطئه 

بین طرفداران این رمزارز است.[
به عنوان یک محقق حاکمیت اتریوم، نظر من این است که  بنیاد اتریوم، »کنترل« 
اتریوم را ندارد. همچنین شایان ذکر است که بنیاد اتریوم درگیر فرآیندی است 
یج خـــود را کنار می گذارد. در حقیقت، تعداد  کـــه آن را تفریـــق می نامد و به تدر
یادی از برنامه نویســـان هســـته ای وجود دارند که کاملا مســـتقل از بنیاد اتریوم  ز

هستند و این امر به ویژه زمانی صادق است که تیم های نرم افزاری مستقلی را 
در نظر بگیریم که خود مشتریان این رمزارز هستند. 

با این حال، برای من نیز واضح است در حالی که تاثیر بنیاد توسط منتقدان 
اغراق آمیز می شـــود، مدافعان آن نیز آن را دســـت کم گرفته اند. ما می دانیم که 
فقط 10 نفر مسئول 68 درصد از کل پیشنهادات بهبود اتریوم )EIP( هستند؛ و 
اگر اصلا توســـعه پروتکل اتریوم را دنبال کنید، احتمالا می توانید اســـامی آنها را 
حدس بزنید. هارد فورک ها )به روزرسانی در شبکه های مبتنی بر فناوری زنجیره 
گ بنیاد اعلام می شـــوند. بنابراین، درک اینکه چرا برخی  بلوکی( از طریق وبلا
افراد این تصور را دارند که بنیاد اتریوم این بازی را اداره می کند، سخت نیست. 
من استدلال می کنم که این واقعا یک مشکل ارتباطی است. همانطور که تیم 
، توسعه دهنده اتریوم اشاره می کند، اکثر توسعه دهندگان هسته ای، انجمن  بیکو
جادوگران اتریوم و انجمن تحقیقاتی اتریوم را مکان هایی برای بحث و گفت وگو 
درباره تحقیقات در حال انجام می دانند، اما بسیاری در جامعه گسترده تر آن 
را به عنوان مکانی می شناسند، که »تحقیقات نهایی در آن انجام و به اشتراک 

گذاشته می شود، و همه باید آن را بپذیرند.«
اما همان طور که بیکو اشاره می کند، تلاش هایی از سوی دو نویسنده در بنیاد 
( صورت گرفت که پیشنهاد کردند سرعت انتشار پیام ها  اتریوم )کاسپر و انسگار
را کاهش دهند و همچنین حضور در پادکست های رسمی را. متاسفانه، مردم 
تمایل دارند بر روی X )توییتر سابق( تمرکز کنند که گویی رسانه ای برای بحث 

کمیت اتریوم است.  حا
، انسگار خاطرنشان می کند که آنها  جالب اســـت که در پاســـخ به پست هاسو
می توانستند کار بهتری انجام دهند، اما همچنین فکر می کند که واکنش های 
منفی نشانه ای از تمرکززدایی قوی اتریوم در کار است. که درست هم هست. 
جامعه اتریوم صدای خود را دارد و توانایی رقابت با تحقیقاتی که دوست ندارد 

)حداقل در شکل فعلی( را هم داراست. 
پس چگونه می توان این ایده را از بین برد که »حاکمیت اتریوم پشتوانه و نگهدارنده 
بنیاد اتریوم است«؟ یک مسیر همان چیزی است که ما می بینیم لایه 2 شروع به 

کمیت کرده است، مانند تلاش های لایه 2 »رول  درگیر شدن بیشتر خود در حا
کال« برای ایجاد اســـتانداردهای مشترک. یا سازندگان نرم افزارهای غیرمتمرکز 

برای EIP ها )ایده پردازان بهبود اتریوم(لابی می کنند. 
کمیت اتریوم  چیـــزی کـــه این ذی نفعان بـــه آن توجه کرده اند این اســـت که حا
در اصل برای هر کســـی باز اســـت. هیچ چیز مانع از نوشـــتن تحقیقات خود در 
انجمن انجمن جادوگران اتریوم و انجمن تحقیقات اتریوم نیست. هیچ چیزی 

نمی تواند شما را از حمایت از EIP های خود باز دارد. 
زاویه دیگری که نادیده گرفته شـــده اســـت، اهمیت ناظران مســـتقل از طریق 
پادکســـت های تخصصی اســـت. پادکست »دیلی گوی« از ساسانو و »جنگل 
کمیت پروتکل را پوشـــش  بی نهایـــت« از کریســـتین کیـــم هـــر دو از نزدیـــک حا
می دهند و به نظر من به عنوان مدافعان مستقل مهم عمل می کنند. یک مثال 
عالی اخیر کریستین کیم در جشنواره اتریوم دنور است که از توسعه دهندگان 
می پرسد که چرا آنها بیشتر بر روی تجربه کاربر و توسعه دهنده تمرکز نمی کنند. 
با بزرگ تر فکر کردن، ممکن است زمان آن رسیده باشد که مکانیسم هایی را برای 
بازخورد جامعه در نظر بگیریم. چیزی که من قبلا پیشنهاد کرده ام، مجمع سالانه 
اتریوم است که در آن سهامداران مختلف در اکوسیستم گسترده تر اتریوم می توانند 
نگرانی های خود را در مورد هر ایده جدیدی بیان کنند. اما مردم تمایل دارند فکر 
کنند که این می تواند یک نیروی متمرکز کننده باشد، بنابراین شاید ممنوع باشد. 
، بررسی ایده مکانیزم بازخورد آنلاین ممکن است جالب باشد.  از طرف دیگر
شاید یک پنجره یک ماهه در سال که در آن هر کس دیگری می تواند نگرانی ها 
یا مســـائل خود را در مورد مســـیرهای تحقیقاتی جدید، هارد فورک ها، نقشه راه، 
...، ارســـال کند. فکر می کنم این به برخی از مســـائل رســـیدگی می کند که در  و

غیر این صورت از بین نمی روند. 
 X در پایان، بدون چنین مکانیســـمی برای بازخورد، »لایه اجتماعی« اتریوم به
محدود می شود، که یک پلتفرم متخاصم است و تمایل دارد بدترین رفتارهای 

ما را تشویق کند. 
منبع: کوین دسک دات کام

پیرامون غوغای هفته های قبل اتریوم بازها! 

آیا دستی پنهان پشت تمرکزگریزترین رمزارز دنیا وجود دارد؟ 

لطف میم کوین ها
به بازار ارزهای دیجیتال

ی های مخاطره آمیز در صنعت کریپتو در  حجم سرمایه گذار
سه ماهه اول سال جاری به دومیلیارد دلار رسید. 

کارشناسان کریپتو کوریو خاطرنشان کردند که رقم دومیلیارد دلاری 
روند نزولی دو ساله را شکست و 38 درصد افزایش سرمایه گذاری 
را نسبت به سه ماهه چهارم سال 2023 نشان داد. تعداد تراکنش ها 
با 49 درصد افزایش به 250 تراکنش رسید. اگرچه شاخص حجم 
سرمایه گذاری هفت برابر کمتر از بالاترین رکورد تاریخ )ATH( است، 
اما آغاز روند صعودی یادآور وضعیت پایان سال 2020 قبل از رشد 

سهموی کل بازار است. 
تحلیلگران توجه خود را به چندین ویژگی دوره گزارش جلب کردند؛ 
سرمایه گذاری های سری الف )نخستین سرمایه گذاران در یک 
زمینه( که عملکرد بهتری از دورهای اولیه داشتند، دو برابر شدن 
معاملات سری الف، و شرکت های متمرکز بر صنعت به رهبری 
( که پیشتاز بودند.  »a16z«  )شرکت خدمات مالی اندریسن هوروویتز
اکوسیستم اتریوم در تعداد تراکنش های یک شبکه، پیشتازی 
کچین  را حفظ کرد. با این حال، سولانا به شدت به شاخص بلا
رسیده است. به گفته کارشناسان این امر ناشی از رونق توکن های 

میم در شبکه است. 
کوین ها در  که میم  کردند  تحلیلگران همچنین خاطرنشان 
سه ماهه اول سال 2024 با ثبت سود 1312 درصدی به سودآورترین 
ارز دیجیتال تبدیل شدند. 10 مورد برتر از نظر سود شامل سکه های 
میم که در ماه مارس منتشر شد، مانند برت، کتاب میم، و گربه در 

دنیای سگ ها بود. 
سودآوری سکه میم برت در پایان سه ماهه اول به 7727 درصد 
رسید. پس از آن» Dogwifhat« که از ابتدای سال 2721 درصد 

افزایش داشته است. 

بایننس آماده
برای فرار از بحران

بایننس اولین هیات مدیره ای را تشکیل می دهد که هنوز محل 
فعالیت شرکتش مشخص نشده؛ درست خواندید! درحالی که 
محدودیت ها برای صرافی بایننس روزبه روز افزایش پیدا می کند، 
این شرکت با چالشی برای انتخاب یک دفتر مرکزی مواجه شده. 
آنها هیات مدیره جدید را تشکیل داده اند و امیدوارند به زودی و با 
حل کردن پرونده های حقوقی خود، بتوانند در یک کشور مستقر 

شوند و فعالیت های خود را گسترش بدهند. 
یاست هیات مدیره تازه تشکیل شده برعهده گابریل عابد،  ر
سفیر سابق باربادوس در امارات متحده عربی خواهد بود. 
ازجمله مدیرعامل   ، از هفت عضو هیات مدیره متشکل 
یچارد تنگ و سایر مدیران کلیدی مانند هینا چن،  بایننس ر
که از اعضای موسس پلتفرم  جین کای هه و لیلای وانگ- 
بودند- تشکیل می شود. علاوه بر این، دو عضو خارجی، آرنو 
ین وانگ به هیات مدیره خواهند  یتی و ژ یک مدیر ونتورا شر
پیوست. طبق گزارش بلومبرگ، این توسعه به طور رسمی در 
یک یکی از تغییرات  7 مارس تایید شد. این حرکت استراتژ
مهم اولیه تحت رهبری تنگ است که در نوامبر این نقش را 
برعهده گرفت. این صرافی که هنوز مکان ثابتی را برای مقر 
جهانی خود اعلام نکرده است، تشکیل این هیات مدیره را 
گامی مهم در تلاش های مستمر تغییر و انطباق خود می داند. 
بزرگ ترین صرافی رمزارز اخیرا تحت نظارت نظارتی قابل توجهی قرار 
گرفته است. پس از اتهامات جنایی و تسویه حساب چهار میلیارد 
دلاری در ایالات متحده، این صرافی در مناطق دیگری مانند 
نیجریه و فیلیپین زیر ذره بین قرار گرفته است. بایننس بزرگ ترین 
صرافی جهان است اما تحت حملات حقوقی کشورهای مختلف، 

به شدت دچار بحران شده!

خالق اتریوم
به لایه 3 خوشبین نیست!

ک چین اتریوم، موضع  ویتالیک بوترین، یکی از سازندگان بلا
خود را در مورد شبکه های لایه 3 تایید کرد. بوترین با استناد 
به پســـت یک ســـال و نیم پیش خود به بحث در مورد ارزش 
راه حل های لایه L3( 3( پیوست. اخیرا یک بحث آنلاین در 
کوسیستم اتریوم آغاز  مورد سودمندی پروتکل های L3 برای ا
شد. چندین سخنران به مزایای این راه حل ها اشاره کردند. 
او پیونـــدی بـــه مقالـــه خود با عنوان »چه نـــوع »لایه 3« معنی 
دارد؟« را به پست پیوست کرد. که او در سپتامبر 2022 منتشر 
کرد. بوترین در آن اظهار داشـــت که این دســـته از شـــبکه ها 
ی در نظر گرفته نشـــده اند. او  مســـتقیما بـــرای مقیاس گـــذار
در آن زمـــان پیشـــنهاد کـــرد، در عوض چنیـــن پروتکل هایی 
»ویژگی های سفارشی شده« خاصی را برای لایه 2 پیاده سازی 
می کنند.  راه حل های لایه 3 نام عمومی پروتکل هایی هستند 
که در بالای راه حل های لایه L2( 2( موجود مستقر شده اند. 
مانند لایه های دوم، لایه ســـوم شـــبکه ها برای مقیاس بندی 
ک چین اصلی طراحی شده است.  و گســـترش عملکرد بلا
 چنـــد روز پیـــش، مـــارک بایـــرون، مدیرعامـــل پلیگـــون لبـــز
)Polygon Labs( از طریق شبکه ایکس )توییتر سابق( گفت 
ک چین  کـــه بـــرای مقیاس بنـــدی اتریوم و تهدیـــد امنیت بلا

ی به شبکه های لایه سوم نیست. کوسیستم، نیاز پیشرو ا
بایرون اضافه کرد که لایه سوم برای مقیاس بندی اتریوم مورد 
ی چنین راه حل هایی کار نمی کند.  نیاز نیست، بنابراین رو
بحث در مورد ارزش شبکه های لایه 3 یک روز قبل از اظهارات او 
، در پاسخ به یک  آغاز شد. یک توسعه دهنده با نام مستعار پوتوز
سوال مربوط، چندین مزیت از چنین راه حل هایی را ذکر کرد و 

همین موضوع سبب شد تا بحث بالا بگیرد.

صرافی سنگاپوری
به دنبال گسترش بازار جهانی

 صرافی Crypto. com خدماتی را برای معامله گران در بازار کره 
جنوبی راه اندازی می کند. این صرافی کریپتو مستقر در سنگاپور قرار 
است خدمات خود را در کره جنوبی راه اندازی کند. این صرافی در 
گی 2 آوریل اعلام کرد که قصد دارد برنامه خود را در کره  یک پست وبلا
جنوبی برای کاربران در 29 آوریل راه اندازی کند تا پایگاه کاربران خود 
را در بازار آسیا گسترش دهد. علاوه بر رمزنگاری، کاربران می توانند 
به توکن های غیرقابل تعویض )NFT( نیز دسترسی داشته باشند. 
شرکت مستقر در سنگاپور درحال برنامه ریزی برای شروع ارائه 
خدمات در بازار کره از طریق پلتفرم OK-BIT، یک پلتفرم معاملاتی 
رمزنگاری است که در سال 2022 خریداری کرده بود. کاربران پلتفرم 
»اوکی بیت« بعد از تغییر ملیت مالکان صرافی، از توقف موقت 
خدمات در آوریل مطلع شده اند اما حالا آماده اند که به بازار 
برگردند. ورود صرافی کریپتو دات کام به کره جنوبی در بحبوحه 
رقابت تشدیدشده بین پلتفرم های معاملات ارزهای دیجیتال 
 »Bithumb« محلی صورت می گیرد. به عنوان مثال صرافی کره ای
کارمزد معاملات را در سه ماهه چهارم سال 2023 حذف کرد تا حجم 
معاملات را پس از زمستان کریپتو در سال 2023 افزایش دهد که 
منجر به افزایش سهم بازار خود از 12درصد در اکتبر 2023 به 40درصد 
تا فوریه امسال شد.  ورود به بازار کره جنوبی موقعیت استراتژیک 
دیگری، در برنامه های توسعه جهانی این صرافی سنگاپوری است. 
این شرکت به طور فعال خدمات خود را در سراسر جهان گسترش 
داده است و مجوز فعالیت های رمزنگاری خاصی را در دبی در 
یافت کرده و مجوز پول الکترونیکی را از رگولاتور  نوامبر 2023 در
بریتانیا در دسامبر همان سال دریافت کرده است. به این ترتیب 
این صرافی سنگاپوری در سال 2024 در کره، امارات و انگلیس 

دفاتر و خدمات خود را راه اندازی خواهد کرد. 

هومن جعفری
مترجم


